
اولویت اول صنعت برق حرارتی تامین 
برق پایدار است

مدیرعامل شــرکت مادر تخصصی تولید نیــروی برق حرارتی تولید پایــدار انرژی و تأمین 
برق مورد نیاز مشــترکان را اولویت اول صنعت برق حرارتی دانســت و گفت: در هوای گرم 
تابســتان با توجه به ضرورت استفاده از سیســتم های سرمایشی، مردم بحق انتظار دارند که 
برق مورد نیاز آنان بدون وقفه تأمین شود.به گزارش ایسنا، عبدالرسول پیشاهنگ در بازدید 
از نیروگاه شهیدســلیمی نکا و در جلســه  ا ی که با حضور مدیران و کارشناســان نیروگاه و 
شــرکت تولید نیروی برق شــهید سلیمی برگزار شد، پس از شــنیدن گزارش  پیشرفت کار 
پــروژه  های آب  شــیرین کن )BWRO۲(، لایروبــی حوضچه آبگیر واحدهــای بخار و آخرین 
وضعیت تعمیرات نیمه اساســی واحد یک بخار، با اشــاره به افزایــش دمای هوا و ضرورت 
تأمین برق مورد نیاز مشــترکان، بر جدیت بیشــتر و تلاش جهادی و شبانه روزی کارکنان 
بخــش تولید و آمادگی کامل واحدهای نیروگاهی بــرای تولید پایدار انرژی قبل از ورود به 
روزهای پیک مصرف تأکید کرد.وی تولید پایدار انرژی و تأمین برق مورد نیاز مشــترکان را 
اولویت اول صنعت برق حرارتی دانســت و گفت: در هوای گرم تابســتان با توجه به ضرورت 
استفاده از سیستم های سرمایشی، مردم بحق انتظار دارند که برق مورد نیاز آنان بدون وقفه 
تأمین شــود، بنابراین برای ایفای این رسالت ســنگین، لازم است همه واحدهای نیروگاهی 
کشــور آمادگی کامل را برای تولید حداکثری داشته باشند تا بتوانیم از آزمون دشوار تأمین 

انرژی در ایام پیک مصرف با موفقیت و ســربلند عبور کنیم.
پیشــاهنگ در ادامــه به اتفاق معاون برنامه  ریزی و توســعه مدیریت شــرکت برق حرارتی 
از پروژه های در دســت اجرای شیرین ســازی آب دریا )BWRO۲(، لایروبــی حوضچه آبگیر 
واحدهای بخار، تعمیرات نیمه اساسی واحد یک بخار، پمپ خانه آب دریا و کارگاه تعمیرات 

بازدید کرد.

امروز طرح های چهارگانه ارتقای کیفی محصولات تولیدی پالایشگاه نفت تبریز و خط 
لولــه انتقال فرآورده های نفتی تبریز - خوی - ارومیه افتتاح خواهد شــد، همچنین 
کلنگ آغاز عملیــات اجرایی طرح مهم تصفیه نفت کوره پالایشــگاه تبریز به زمین 
زده می شــود.به گزارش ایســنا، وزیر نفت برای بهره بــرداری از چند طرح در قطب 
پالایشی شمالغرب کشــور که با حضور رئیس جمهوری به بهره برداری می رسد، وارد 
استان آذربایجان شرقی شد. چهار طرح واحد تصفیه  نفت گاز، خالص سازی هیدروژن 
PSA، بازیافت گوگرد SRP و بازیافت گازهای انتهای واحد گوگرد TGT با مجموع رقم 
ســرمایه گذاری ۱۲۰ میلیون یورو تکمیل شده و هم اکنون آماده بهره برداری است.با 
بهره برداری از این طرح های چهارگانه که با اســتفاده کامل از توانمندی شرکت های 
پیمانکار، سازنده و مشاوران داخلی به سرانجام رسیده و آماده بهره برداری است، مقدار 
گازوئیل یورو ۵ تولیدی این پالایشگاه، از روزانه ۲ میلیون لیتر به روزانه ۵ میلیون لیتر 
افزایش خواهد یافت.طرح بعدی که به بهره برداری می رسد، خط لوله ۱۴ اینچ انتقال 
فرآورده های نفتی تبریز- خوی- ارومیه اســت. سرمایه گذاری انجام شده در این پروژه 

۲۲۰ کیلومتری که از پالایشگاه نفت تبریز آغاز می شود و پس از گذر از شمال دریاچه 
ارومیه، به انبار نفت شهید سلیمانی ارومیه می رسد، یک هزار میلیارد تومان است.این 
طرح که عملیات اجرایی آن در ســال ۱۳۸۵ آغاز شده، سال های متمادی بلاتکلیف 
باقی  مانده بود و در دولت سیزدهم تکمیل شده و به بهره برداری رسیده است. ظرفیت 
انتقال فرآورده های نفتی خط لوله تبریز - خوی - ارومیه بیش از ۶۵ هزار بشــکه در 
روز بــوده و با بهره برداری از این طرح، در مصرف ســالانه ۱۲ میلیون لیتر گازوئیل 
مربوط به حمل ونقل جاده ای فرآورده صرفه جویی خواهد شــد.عملیات اجرایی طرح 
تصفیه نفت کوره پالایشگاه تبریز هم امروز آغاز خواهد شد. کاهش تولید نفت کوره به 
کمتر از ۱۰ درصد خوراک فرآورشی، کاهش محتویات گوگردی نفت کوره به کمتر از 
۰.۵درصد و ارتقای کیفی همه فرآورده ها به استاندارد یورو ۴ و ۵ از دستاوردهای مهم 
اجرای این طرح بزرگ زیست محیطی در پالایشگاه نفت تبریز است.طرح تصفیه نفت 
کوره پالایشگاه نفت تبریز با سرمایه گذاری یک میلیارد و ۷۰۰ میلیو یورویی، با هدف 

ایجاد ارزش افزوده در محصولات تولیدی این پالایشگاه اجرایی خواهد شد.

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای استان:

برای عبور از پیک مصرف برق 
خوزستان ۸۰ پروژه به بهره برداری 

رسید
ایسنا/خوزستان مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان گفت: از ۱۲۵ پروژه حیاتی، 
ضــروری و اولویت دار تعریف شــده برای عبور از پیک برق ۸۰ پروژه برق دار شــده و 
مابقی تا پایان خرداد ۱۴۰۳ وارد مدار خواهد شد.علی اسدی امروز، ۲۹ اردیبهشت ماه 
در نشســت عبور از پیک برق تابســتان ۱۴۰۳ که با حضور شرکت های صنعت برق و 
معاون عمرانی استانداری خوزستان برگزار شد، اظهار کرد: ۱۲۵پروژه برای عبور از پیک 
مصرف در این شرکت تعریف و برنامه ریزی شد که ۸۰ پروژه آن بهره برداری و وارد مدار 
شده و شبکه آماده ورود به پیک مصرف است.وی با اشاره به تفاوت معنی دار مصرف برق 
خوزستان در سرما و گرما بیان کرد: مصرف برق خوزستان بعد از پایان شهریور با تولید 

حداکثری صنایع ۳ هزار مگاوات است اما این بار در تابستان به دلیل وارد مدار شدن بار 
سرمایشی ۳ برابر رشد پیدا می کند و چیزی حدود ۶ تا ۷ هزار مگاوات بار سرمایشی 
وارد شبکه می شود.مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان با تاکید بر لزوم مدیریت 
مصرف در بخش خانگی و بخش دولتی )اداری( عنوان کرد: یک کار تیمی در خصوص 
مدیریت مصرف با بازدید از مراکز دولتی و مشارکت رسانه ها جهت کاهش مصرف بخش 
خانگی برنامه ریزی شود تا در این بخش ها از هدررفت انرژی به نفع صنعت جلوگیری 
شود.اسدی ادامه داد: بیشترین رشد مصرف برق در خوزستان در دمای ۴۰ تا ۴۷ درجه 
و در تیرماه اتفاق می افتد و اگر بتوانیم از بار سرمایشی کم کنیم به نفع استان است.وی 
بیان کرد: یکی دیگر از مسائل شبکه خوزستان مصرف برق ماینرها در منازل است که 
به طور ناگهانی شوک ۳۰ درصدی به شبکه وارد می کنند و باعث بروز حادثه می شوند.

معاون عمرانی استاندار خوزستان نیز در این نشست با بیان اینکه از همه ظرفیت ها در 
مدیریت مصرف برق خانگی استفاده شود، گفت: استفاده از توانایی روابط عمومی ها و 
همکاری صدا و سیما در این موضوع موثر است.محمد خانچی افزود: در موضوع ماینرها 
نیز باید به صورت جدی پیگیری و برخوردهای لازم انجام شود.وی با بیان اینکه تمامی 
صنایع و ادارات مکلف هســتند  در طول ســال با روش های مدیریتی مصرف خود را 
کاهش دهند، عنوان کرد: تعامل و همکاری صنایع و صنعت برق کمک خواهد کرد هم 

برق مورد نیاز بخش خانگی و هم بخش صنایع تامین شود.
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روسای جمهور ایران و آذربایجان در بدو ورود به محل افتتاح سد قیز قلعه سی، به اتفاق یکدیگر با حضور بر روی تاج سد، از بخش های مختلف آن بازدید کردند.
به گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی و آقای »الهام علی اف« روسای جمهوری اسلامی ایران و جمهوری آذربایجان صبح امروز یکشنبه با حضور در محل احداث 
ســد مشــترک قیز قلعه سی در نقطه صفر مرزی و بر روی رودخانه ارس، از بخش های مختلف این سد دیدن کردند و با توضیحات دست اندرکاران اجرای این 

پروژه از جزئیات احداث و مزایای بهره برداری از آن مطلع شدند
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بازدید مشترک روسای جمهور ایران و آذربایجان از سد 
قیز قلعه سی
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شاه میرزایی: تولید محصولات 
پتروشیمی امسال از ۱۰۰ 

میلیون تن عبور می کند

مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی ایران گفت: از ۱.۶ میلیون تن تولید 
محصولات پتروشیمی در قبل از انقلاب به ۹۶ میلیون تن محصول رسیدیم 
و امسال ان شــاءالله از ۱۰۰ میلیون تن عبور خواهیم کرد.به گزارش ایسنا، 
مرتضی شاه میرزایی شنبه ۲۹ اردیبهشت ۱۴۰۳ در اختتامیه رویداد »جام 
رسانه امید« اظهار کرد: بجز فولاد و سنگ، بسیاری از اشیائی که در اطراف 
خود می بینیم به صنایع پتروشیمی وابسته است. حتی فولاد و سنگ هم اگر 
توسط محصولات پتروشیمی مراقبت نشــود از بین می رود.وی افزود: ما در 
نقطــه ویژه ای از جغرافیای کره زمین قرار گرفته ایم؛ چراکه به ذخایر عظیم 
هیدروکربنی مثل نفت و گاز دسترسی داریم. در سال ۱۲۸۷ هجری شمسی 
اولین چاه نفت در ایران جوشید و از آن روز نگاه ها به کشور ما متفاوت شد. تا 
قبل از پیروزی انقلاب نزدیک ۱۰۰ درصد به صنایع نفت و گاز وابسته بودیم.

وی یادآور شــد: رویکردی که بعد از انقلاب انتخاب شد متفاوت بود. صنعت 
پتروشیمی از سال ۱۳۳۷ هجری شمسی در کشور ما شروع به کار کرد و تا 
سال ۱۳۵۷ تقریبا شش مجتمع پتروشیمی ساخته شد. تنوع محصولات هم 
محدود بود. امروز به رقم ۵۵۰ گرید انواع محصولات پتروشــیمی رسیده ایم 
که هریک از این محصولات، بخشــی از صنعت را متحول می کند.مدیرعامل 
شرکت ملی صنایع پتروشــیمی ایران بیان کرد: تولید واقعی پتروشیمی ما 
در ســال ۱۳۵۷ حــدود ۱.۶ میلیون تن بود. بعــد از انقلاب به دلیل جنگ 
امکان تحرک لازم برای صنایع پتروشیمی ایران وجود نداشت. اما امروز شش 
مجتمع پتروشــیمی به بالای ۹۷ مجتمع افزایش یافته و از ۱.۶ میلیون تن 
محصول به ۹۶ میلیون تن رسیده ایم. در ۲۰ سال اخیر توجه بیشتری شده 
ولی لازم بود برنامه ریزی جدی تری برای جلوگیری از خام فروشــی در دولت 
ســیزدهم انجام می شد. بر این اساس برنامه ریزی فشرده ای صورت گرفت و 
حرکت سریعی برای افزایش ظرفیت صنعت پتروشیمی انجام شد.وی تکمیل 
زنجیره پتروشــیمی را از برنامه های دولت ســیزدهم دانست و گفت: امروزه 
به برکت جمهوری اسلامی چند دســتاورد در صنعت پتروشیمی به دست 
آمده اســت. کارهای خوبی که هم در این دولت و دولتهای قبل انجام شده 
به رشد ســریع انجامیده که مایه مباهات است.وی با اشاره به سنگ اندازی 
غربی ها برای اقتصاد کشور گفت: از ۱.۶ میلیون تن در قبل از انقلاب به ۹۶ 
میلیون تن محصول پتروشیمی رسیدیم و امسال ان شاءالله از ۱۰۰ میلیون 
تن عبور خواهیم کرد و محصولات متنوعی را به سبد پتروشیمی کشور عرضه 

می کنیم. باید تلاش کنیم صنایع پتروشیمی را بومی سازی کنیم.

معاون آبفای کشور عنوان کرد 

 آب غیرمتعارف جایگزین آب 
شرب در صنعت

ایســنا/کرمان معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی شــرکت مهندسی آب و 
فاضلاب کشور در حاشیه بازدید از خط انتقال آب خلیج فارس به رفسنجان 
گفت: برای حکمرانی آب در کشور ابعاد مختلفی در نظر گرفته شده و از سال 
۱۴۰۱ بحث جایگزینی آب متعارف با غیرمتعارف در صنایع مورد توجه قرار 
گرفته است.مسعود علویان صدر امروز ۲۹ اردیبهشت ماه با بیان اینکه تامین 
آب برای صنایع یک بحث جدی است، اظهار کرد: ما عملا از ظرفیت آب های 
متعارف در سطح کشور برای آشامیدن استفاده می کنیم و در کنار آن تامین 
آب برای صنایع بحث جدی بود که در سیاست های دولت و مجلس در نظر 
گرفته شــد. وی به ظرفیت پساب موجود در کشور اشــاره کرد و افزود: در 
حال حاضر یک میلیارد و ۶۰۰ میلیون مترمکعب پســاب سالانه در کشور 
در حال بهره برداری است و این رقم تا چهار میلیارد مترمکعب قابل افزایش 
اســت.علویان صدر ادامه داد: ما با استفاده از ظرفیت های بخش خصوصی و 
جذب ســرمایه گذاری بخش خصوصی می توانیم بخشی از نیاز صنایع را از 
پساب تامین کنیم و علاوه بر آن بخشی را هم می توانیم از آب دریا استفاده 
کنیم و در کنار آن کمبودی که در آب آشامیدنی هم وجود دارد، می توانیم 
تامین کنیم.وی گفت: ظرف چند هفته آینده شاهد بهره برداری از این خط 
لوله انتقال آب به رفســنجان هســتیم و می توانیم از این ظرفیت برای آب 
آشامیدنی شهر کرمان هم استفاده کنیم.معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی 
شــرکت مهندسی آب و فاضلاب کشــور تصریح کرد: علاوه بر این طرح ها، 
سیاســت های جدی صرفه جویی در آب کشاورزی مطرح است و باید تلاش 
کنیم با بهره گیری از الگوهای کشــت و روش های مدیریتی کاهش جدی و 

موثری در بخش کشاورزی داشته باشیم.

گزیده خبر

بهره برداری از چند پروژه  پالایشی در آذربایجان شرقی

مدیرعامل شرکت نفت خبر داد:

 پیشگامی ایران در تولید گاز پارس جنوبی

۱۸۰ هزار تن ریل برای ساخت 
راه آهن تحویل داده ایم

دستور وزیر راه برای خرید سیمان و فولاد 
مسکن های حمایتی از بورس کالا

مدیرعامل ذوب آهن با بیان اینکه این شرکت تا کنون ۱۸۰ هزار تن ریل به شرکت ساخت برای راه آهن 
سراســری و همچنین مترو تحویل داده است، گفت: در ساخت خطوط ریلی پرند - تجریش، سنندج - 
همدان، تبریز - ائل گلی، رشــت - کاسپین و میانه - اردبیل از این ریل ها استفاده شده است.به گزارش 
ایسنا مهدی کوهی، امروز در نشست خبری در نمایشگاه حمل ونقل ریلی بیان کرد: تا کنون ۱۸۰ هزار 
تن ریل به شــرکت ساخت برای راه آهن سراسری و همچنین مترو تحویل داده ایم. آخرین خطی که با 

این محصولات افتتاح شد، خط پرند - تجریش بود ....

 اشتغال زایی برای ۴۰ هزار نفر بخشی از 
مزایای سد قیز قلعه سی

بررسی روند اجرای قانون نهضت ملی 
مسکن در کمیسیون اصل ۹۰

جبران تنش آبی کشاورزی با ریاضت آبی ۱۰ ساله
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گزیده خبر

واکنش سخنگوی سپاه به ادعای 
مهاجرت پزشکان ایران

سخنگوی ســپاه ادعای مهاجرت پزشــکان ایران را از جمله دستاویز های دشمن 
برای عملیات روانی و هجمه رســانه ای علیه نظام اسلامی دانست.به گزارش ایسنا، 
سردارسرتیپ پاســدار رمضان شریف سخنگو و مســئول روابط عمومی کل سپاه 
پاســداران انقلاب اســلامی صحنه امروز را صحنه مقابله با دشمن در عرصه جنگ 
شــناختی و عملیات روانی دانست و گفت:  وظیفه اهالی رسانه این است که تصویر 
واقعی جمهوری اســلامی که تصویری الهام بخش اســت را به دنیا نشان دهد.وی 
ادعای مهاجرت پزشکان ایران را از جمله دستاویز های دشمن برای عملیات روانی و 
هجمه رسانه ای علیه نظام اسلامی قلمداد کرد و افزود: این در حالی است که دهها 
هزار پزشک متخصص و متعهد که در اوج تحریم ها و از زمان جنگ تحمیلی و ناامنی 
های مرزی کشور تا دوران کرونا و دیگر عرصه های نیاز کشور تا امروز به گونه ای زیبا 
، خالصانه و صادقانه و با شهامت در ایران عزیز مشغول نقش آفرینی و خدمت رسانی 
به مردم با بهترین عملکرد تخصصی بوده و هستند را نادیده می گیرند.وی در ادامه 
با اشاره به جنایات رژیم صهیونیستی در حمله به بخش کنسولی سفارت جمهوری 
اســلامی ایران در دمشق و شهادت سرلشــکر علی زاهدی سردار حاجی رحیمی و 
همراهــان و تدبیر و فرمان مقام معظم رهبری و فرماندهی کل قوا )مدظله العالی( 
مبنی بر تنبیه صهیونیســت ها خاطرنشان کرد: رژیم صهیونیستی در تلاش بود تا 
عملیات تنبیهی ایران موفق نشــود ، آنها تمام استعدادها و توانمندی های رسانه ای 
خــود را به کار گرفته بودند تا این عملیات را کوچک جلوه دهند و برای این کار۱۳ 

روز هم فرصت داشتند و حرفه ای ترین خبرنگاران را استخدام کردند.

رئیس جمهور وارد تبریز شد

ایسنا/آذربایجان شرقی آیت الله سیدابراهیم رییسی، رییس جمهور کشورمان برای 
افتتاح سد »قیزقلعه سی« خداآفرین در آذربایجان شرقی وارد فرودگاه بین المللی 
شــهید مدنی تبریز شد.رییســی به اتفاق الهام علــی اف رییس جمهور جمهوری 
آذربایجان طرح مشــترک سد قیزقلعه ســی را امروز افتتاح می کنند. افتتاح یک 
طرح دیگر نیز در تبریز توســط آیت الله رییســی در برنامه این ســفر وجود دارد.

توافقنامه همکاری مشترک در زمینه ادامه ساخت و بهره برداری مشترک از سدها و 
نیروگاه های خداآفرین و قیزقلعه سی حدود ۹ سال قبل امضا شد و در سال ۱۳۹۵ 
در مجلس شورای اسلامی به تصویب رسید و امروز شاهد افزایش ذخیره سازی سد 
خداآفرین و اتمام سد قیزقلعه سی هستیم.به دنبال بهره برداری از سد قیز قلعه سی 
حجم آب ذخیره شده در سد خداآفرین که در بالادست سد قیز قلعه سی قرار دارد 
از طریق کانال و شبکه پایاب به دشــت های آذربایجان شرقی، اردبیل و جمهوری 
آذربایجان به میزان ۲ میلیارد متر مکعب در ســال تزریق می شود و زمینه توسعه 
بخش های گردشگری، کشاورزی و نیز تولید انرژی برقابی فراهم خواهد شد.تامین 
آب شــبکه خداآفرین، تامین برق به میزان ۲۷۰ گیگاوات ساعت در سال و تنظیم 
آب سالیانه به میزان ۲ میلیارد مترمکعب برای ایران و جمهوری آذربایجان از جمله 
اهداف ساخت سد قیزقلعه سی به شمار می رود.آیت الله سیدابراهیم رییسی رییس 
جمهور کشــورمان آخرین بار در ادامه دور دوم سفرهای استانی نیز در سفر ۲ روزه 
برای افتتاح ده ها طرح عمرانی، صنعتی، معدنی، کشــاورزی و فرهنگی ۱۸ خرداد 
سال گذشته وارد فرودگاه بین المللی تبریز شده بود و این سومین سفر وی در سه 

سال گذشته به آذربایجان شرقی است.

قالیباف:

مشکلات زیرساختی برای مدیریت بارندگی های شدید در مشهد شناسایی و رفع شود

مدیرعامل شرکت نفت خبر داد: پیشگامی ایران در تولید گاز پارس جنوبی

ســخنگوی دولت گفــت: رویکرد ما در مواجهــه با نقاط ضعف باید بر شــناخت 
یجاد احســاس  آســیب ها و یافتــن درمانی بــرای آن متمرکز باشــد که باعث ا
ایســنا،  به گزارش  باور و روحیه برای حل مشــکلات می شــود. حرکت و تقویت 
۱۴۰۳ در اختتامیه رویداد »جام  ۲۹ اردیبهشــت  علــی بهادری جهرمی شــنبه 
رســانه امید«، اظهار کرد: اگر امروز شــاهدیم که تهاجم علیه استقلال، آزادی، 
نســان مداری و دین مــداری از حوزه هــای اصلی جنگ شــناختی اســت، خط  ا
مقدم این دفاع، اهالی رســانه هســتند. بایــد به جایگاه و اهمیت و حساســیت 
آن باور داشــته باشــیم و هم درخور آن همه باهم دســت به دست هم دهیم و 
حاکمیت و جامعه رســانه ای، یک ســنگر واحد برای هجمه شــبانه روزی دشمن 
دبیات لازم و مناســب با همین جنگ  لبته متاسفانه ا فزود: ا داشــته باشــیم.وی ا
شــناختی هنوز تولید نشــده اســت. جهادگران عرصــه تبیین کجــا مورد توجه 
بعاد این جنگ شــناختی کجا دیده شــده و به آن پرداخته شــده  نــد؟ و ا بوده ا
ز هویت و اســتقلال و باورهای ملی حمایت کردند آیا مورد  است؟ کســانی که ا
ند؟ آیا کســی آنان را به مــردم معرفی کــرده؟ آیا آنان  ر نگرفته ا هجمــه قــرا
فکار  ند؟ســخنگوی دولت تاکید کرد: تروریســم رســانه ای در کنار ا لگــو شده ا ا
ر  یــن عرصه را هم مــورد هجمــه و حمله قرا ز مجاهدان ا عمومــی، بســیاری ا
می دهد که کمتر به آنان توجه شــده اســت. اصلی ترین هدف جنگ شــناختی، 
فکار عمومــی و ایجــاد فاصله میــان جامعه و  ایجــاد ســردرگمی و یــأس در ا
بهــادری جهرمی  ز درون مشــکل آفرینی کنند. هدایت گــر این جامعه اســت تا ا
بــا بیان این کــه »به تعبیــر رهبری کلیــد اصلی حــل مشــکلات، امیدآفرینی 
اســت«، یادآور شــد: ما هنوز آنچنان که باید به اهمیت و راهبردی بودن نقش 
فزود:  امید در حل مســائل و پیشــرفت امور توجــه نکردیم.دبیــر هیئت دولت ا
همانطور که ناامیدی، یأس و ســیاهی قفل مســائل و مشــکلات اســت، امید و 
آینده بینی کلید حل مشــکلات و مســائل اســت. بیانیه گام دوم شــاه کلید حل 
مشــکلات را مشــخص کرده کــه همان امیدآفرینی اســت و بایــد امید را بیش 
نقــلاب موفقیت های کمی  ا ز پیش در دل هــا تقویت کنیــم.وی گفت: گام اول  ا
ره در ســه سال  ۱۲ پرتاب ماهوا نداشــته اســت، نقاط قوت و قدرت را ببینیم. 
اخیر داشــتیم. در زمینه زیرســاخت های آب و برق و گاز دســتاوردهای بزرگی 
بهادری جهرمــی اظهار کرد: در حوزه نقاط ضعــف هم که هر فرد و  یم. داشــته ا
ند داشــته باشــد باید به این امر توجه کنیم کــه هرجایی پایین  جامعه ای می توا
رد. نقطه  ضعــف را باید دید  نســان درمیان باشــد، حتماً نقطــه ضعف وجود دا ا
مــا نه با هر رویکردی؛ رویکرد ما باید به شــناخت آســیب و یافتن  و شــناخت ا
یجاد احســاس حرکت و تقویت  درمــان آن متمرکز باشــد که این خــود باعث ا

باور و روحیه حل مشــکلات اســت که پادزهر پمپاژ ناامیدی دشــمنان اســت.
ز عملیات وعده صادق، ســپاهیان  با تاکیــد بر این که »بعــد ا ســخنگوی دولت 
مــروز در دنیای بعد از  ند«، گفت: ا دروغیــن دشــمن همگی نقش بر آب شــده ا
نان فلســطینی  ز عملیات جوا مــروز بعد ا عملیــات وعده صادق به ســر می بریم. ا

ز عملیات  روپا و آمریــکا می بینیم و هم بعــد ا هم هســتیم کــه تاثیر آن را در ا
ر ما را نشــان می دهد، متوجه باشــیم که نباید  قتدا وعده صادق اســت که عمق ا
ز تحلیل ها و  مــات مغرضانه خود این تاثیــرات را ا قدا اجازه دهیم دشــمنان با ا

اذهان مــا کنار بزنند.

رئیس مجلس شورای اســلامی با تاکید بر ضرورت رفع اشکالات زیرساختی برای مدیریت 
بارندگی های شــدید در کلانشهر مشهد کمیســیون عمران را مامور کرد تا به این موضوع 
رسیدگی کند.به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف در آغاز جلسه علنی امروز مجلس شورای 
اسلامی و در نطق پیش از دستور خود بیان کرد: پیشاپیش فرارسیدن سالروز میلاد نورانی 
امام هشــتم شیعیان علی  بن موســی الرضا را و همچنین فرارسیدن دهه کرامت را به همه 
مردم شــریف ایران و عموم شیعیان جهان تبریک می گویم. ما در کشور ایران هرچه داریم 
از این امام رئوف داریم. ان شــاءالله همانند گذشــته برکات و توجهات امام رضا )ع( شامل 
حال همه مردم ایران و مســلمان جهان شود.وی در ادامه اظهار کرد: درگذشت تعدادی از 
هموطنان در حادثه ســیل خراسان رضوی را به خانواده آنها و مردم شریف آن دیار و عموم 
ملت تسلیت می گویم. ضروری است علاوه بر تسریع رسیدگی به حال مجروحان و پیگیری 
روند درمان آنها نســبت به جبران خســارات وارده به اموال و منازل مردم در شهر مشهد و 
شهرهای فریمان، کلات، سرخس، طرقبه و شاندیز اقدام شود.رئیس مجلس شورای اسلامی 
در ادامه تصریح کرد: ضروری اســت اســتانداری، وزارت کشور، بنیاد مسکن و سایر نهادها 
امکانات خود را برای رفع نیاز مردم بســیج کنند. حل مشــکلات مردم در محله ســیدی 
مشــهد و ایمن سازی ســازه ها در این محله و سایر نقاط شهر باید به طور خاص مورد توجه 
قرار گیرد تا شــاهد تکرار چنین حوادثی نباشیم. نباید در یک کلانشهر بزرگ کشور چنین 

مشکلی پیش بیاید. باید اشکالات زیرساختی برای مدیریت بارندگی های شدید در کلانشهر 
مشهد مشخص شده و نسبت به رفع آنها اقدام شود. کمیسیون عمران نیز باید این موضوع 
را پیگیری کند.رئیس مجلس شــورای اســلامی در ادامه تصریح کرد: فرارسیدن روز ملی 
جمعیت را تبریک می گویم قانون حمایت از خانواده و تعالی جمعیت یکی از قوانین مترقی و 
از افتخارات مجلس یازدهم است که رهبر انقلاب از آن به عنوان قانون راهبردی یاد کردند. 
امیدواریم با توجه ویژه دســتگاه های مختلف در اجرایی کردن این قانون شاهد دستیابی به 
اهداف جمعیتی برنامه ریزی شــده در این قانون باشــیم.وی ادامه داد: هفته گذشته قانون 
ســاماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها به تایید شورای نگهبان رسید. تا پیش از مجلس 
یازدهم هیچ قانونی برای ســاماندهی بازار اجاره بها وجود نداشــت و افزایش افسارگسیخته 
اجاره بها لطمه جدی به مســتاجران زده اســت. مجلس شورای اسلامی این قانون را پس از 
دهه ها به ســرانجام رساند و اکنون برای ساماندهی بازار اجاره بها قانون داریم. اجرایی کردن 
کامل این قانون بار ســنگینی را از دوش ضعیف ترین اقشار جامعه بر خواهد داشت.قالیباف 
تاکید کرد: قانون تامین مالی تولید و زیرســاخت ها یکی از کارهای کلیدی بود که در این 
مجلس برای کمک به تولید به سرانجام رسید تولیدکنندگان نیز باید به ظرفیت های قانونی 
آن آشــنا شده و دولت نیز باید از ظرفیت های پیش بینی شده در این قانون برای کمک به 

حوزه تولید بهره گیری کند.

بهادری جهرمی: جهان امروز، جهان پس از »وعده صادق« اســت

مدیرعامل شرکت نفت گفت: در دولت سیزدهم در بخش گاز موفق شدیم 
۷۰ میلیــون متر مکعب در روز به ظرفیت تولید گاز کشــور اضافه کنیم و 
امروز از کشــور همسایه در تولید گاز از میدان پارس جنوبی جلوتر هستیم. 
هم اکنون رشد اقتصادی گروه نفت و گاز بیش از ۲۲ درصد است.به گزارش 
ایسنا، محسن خجسته مهر یکشنبه ۳۰ اردیبهشت در دومین روز از مراسم 
اختتامیه »جام رســانه امید« اظهار کرد: اقتصاد انرژی و اقتصاد نفت و گاز 
باید تبیین شود و به تصویر کشیده شود. اصحاب رسانه در این زمینه نقش 
مهم و برجسته ای در این زمینه دارند.وی افزود: دستاوردهای دولت سیزدهم 
بسیار برجسته و بعضا خیره کننده است. این مایه امیدآفرینی، شوق و تحول 
آفرینی برای جمهوری اســلامی ایران است. در مقابل مایه یاس و ناامیدی 
دشمنان جمهوری اســلامی خواهد بود که طاقت و توان شنیدن این همه 
پیشــرفت شگرف و ارزشمند را ندارند.وی با بیان این که »صنعت نفت چند 
ویژگی مهم دارد« افزود: اولین ویژگی صنعت نفت تولیدی اســت که برای 
شــکوفایی اقتصادی اهمیت دارد. ویژگی دوم آن اقتصادی است که اگر این 
صنعت رشد کند و پویایی لازم را داشته باشد سایر بخشهای اقتصادی کشور 
هم به جریان می افتد.مدیرعامل شرکت نفت سومین ویژگی صنعت نفت را 
فناور و علمی بودن آن دانست و افزود: با توجه به اهمیت و پیچیدگی صنعت 
نفت باید این صنعت را دانش بنیان کنیم. با کمک شرکتهای فناور و مراکز 
پژوهشــی باید بتوانیم آن را پیش ببریم. ویژگی دیگر این صنعت، جهادی 
است. اگر می خواهیم رشد اقتصادی را در نفت رقم بزنیم حتما باید جهادی 
کار کنیم، جهادی هم دستاوردها و پیشرفتها را تبیین کنیم.وی تصریح کرد: 

وظیفه بخش بالادستی صنعت نفت تولید ثروت است و در پایین دست منجر به ارزش افزوده 
می شود که طی ۲.۵ ســال گذشته در دولت سیزدهم پیشرفتهای خوبی در این صنعت دیده 
شده است.وی اولین دستاورد جمهوری اسلامی از سال ۱۴۰۰ تا کنون را در تولید نفت دانست 
و گفت:با شرع به کار دولت سیزدهم تولید نفت در کشور حدود ۲.۱ میلیون بشکه رسیده که 
در حال حاضر این رقم ۷۰ درصد رشــد داشــته و صادرات ۲.۵ برابر شده است. یعنی افزایش 
تولید نفت کشور تبدیل به ثروت و درآمدزایی برای جمهوری اسلامی شده است. هر ۱۰۰ هزار 
بشکه که به تولید نفت کشــور اضافه شود و تبدیل به صادرات شود درآمد سالیانه اش تقریبا 
۳ میلیارد دلار می شود.خجسته مهر تصریح کرد: در شرایط سخت تحریمهای بین المللی هم 

توانستیم تولید را افزایش دهیم و متعاقبا تبدیل به افزایش صادرات شده است. در سال گذشته 
۳۶ میلیارد دلار نفت خام و میعانات گازی صادر کردیم.وی بیان کرد: در بخش گاز نیز موفق 
شــدیم ۷۰ میلیون متر مکعب در روز به ظرفیت تولید گاز کشــور اضافه کنیم. امروز رکورد 
حداکثر تولید توسط ایران در میدان گازی پارس جنوبی که بزرگترین میدان گازی جهان است 
و بین ما و کشور همسایه مشترک است شکسته شد. ما الان از کشور همسایه در تولید از میدان 
پارس جنوبی جلوتر هســتیم. در میدان پارس جنوبی نیز یک پالایشگاه ایرانی را ساختیم که 
بیش از ۷۰ درصد کالاهای پالایشگاهی، ایرانی است. نصب و اجرا نیز توسط ایرانی ها انجام شده 
اســت.وی گفت: اقدام مهم دیگر توسعه فاز ۱۱ میدان مشترک پارس جنوبی است. ۲۰ سال 

گرفتار عدم تصمیم صحیح و مناســب بودیم که باعث شده بود فاز ۱۱ توسعه 
پیدا نکند.مدیرعامل شــرکت نفت با بیان این که »پیشرفت یا عدم پیشرفت به 
تفاوت نگاهها مربوط می شود« گفت: یک نگاه این است که ما می توانیم، نگاه 
دیگر این است که ما نمی توانیم و باید خارجی ها حضور پیدا کردند. در سالهای 
گذشته شرکت توتال دو بار برای توسعه پارس جنوبی حضور پیدا کرد و گفت 
اگر برجام به سرانجام نرسد ایران را ترک می کنم. ما به عنوان مهمترین اقدام، 
چهار حلقه چاه را حفاری کردیم اما حلقه مفقوده ســاخت سکوی بهره برداری 
بــود که این اقدام بزرگ صورت گرفت. به هر شــرکت بین المللی مراجعه می 
کردیم تا شناور مورد نظر را در اختیار ما قرار دهد چون می دانست برای پارس 
جنوبی است اجتناب می کرد و می گفت شما تحریم هستید. ما بعد از هفت ماه 
توانستیم شناور را وارد کشور کنیم.وی ادامه داد: برخی حتی از دادن سوخت به 
این کشتی اجتناب می کردند. بالاخره کشتی را آوردیم و سکو را بلند کردیم و 
روی شناور قرار دادیم. این سکو امروز حدود ۱۴ میلیون متر مکعب گاز تولید 
می کند. بعضی می گویند این کار آسانی است. من می گویم اگر کار آسانی بود 
چرا شــما انجام ندادید.وی درباره تامین مالی در پروژه های نفتی بیان کرد: در 
دولت گذشت در مدت ۸ سال حدود ۱۳ میلیارد دلار قرارداد بسته شده است. 
در ۲.۵ سال گذشته بیش از ۱۵ میلیارد دلار قرارداد نفتی منعقد شده است. در 
۲۶ اســفند سال گذشته ۱۳ میلیارد دلار برای شش میدان قرارداد منعقد شد. 
از این میزان ۱۲.۵ میلیارد دلار مربوط به سه میدان مشترک آزادگان شمالی، 
آزادگان جنوبی و میدان مشترک آذر است.خجسته مهر گفت: ویژگی دوم برنامه 
توسعه میادین مشترک، تامین مالی بود که برای اولین بار این ابتکار را به خرج 
دادیم که شــش بانک تامین کننده منابع مالی این طرحها شــدند. در حالی که بانکها معمولا 
نقش تسهیلات دهنده دارند. ۲۰ میلیارد دلار برای حفظ یا افزایش ارزش میادین مشترک لازم 
است و حدود ۳ میلیارد بشکه میعانات گازی اضافه می شود و ۹۰۰ میلیارد دلار کل درآمد این 
اقدام است.وی با بیان اینکه برای رسیدن به رشد اقتصادی ۸ درصد باید ۳۰ میلیون تن ظرفیت 
جدید پتروشیمی ایجاد کنیم، افزود: در اردیبهشت حدود سه هفته گذشته ۲۰ مخزن گازی به 
مبلغ ۲۰ میلیارد دلار تفاهم نامه با شرکت های خارجی منعقد شد. حاصل کارهایی که در دولت 
سیزدهم انجام شده افزایش درآمدهای کشور و تبدیل آن به رشد اقتصادی است. رشد اقتصادی 

گروه نفت و گاز بیش از ۲۲ درصد است.

رئیس جمهور با تاکید بر اهمیت و ضرورت توجه جدی به فعالان حوزه فضای مجازی به معاون علمی و فناوری خود ماموریت داد تا 
با تشکیل کارگروهی ویژه، برنامه ها و راهکارهای لازم برای تقویت سرمایه انسانی در این حوزه را تدوین و جهت بررسی و تصویب به 
شورای عالی فضای مجازی ارائه نماید.به گزارش ایسنا،  در صد و یکمین جلسه شورای عالی فضای مجازی که به ریاست سید ابراهیم 
رئیســی برگزار شد، دهقانی فیروزآبادی معاون علمی فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور با توجه به اهمیت سرمایه انسانی 
به عنوان مهمترین عنصر رشد و شکوفایی در حوزه فضای مجازی، گزارشی تفصیلی درباره ظرفیت های سرمایه انسانی در حوزه های 
آموزش و پژوهش، کسب و کارهای دیجیتال، فعالیت های اقتصادی و ایرانیان خارج از کشور ارائه کرد.در ادامه این جلسه سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور پس از شنیدن گزارش ها و 
نقطه نظرات و دیدگاه های اعضای شورای عالی فضای مجازی، با تاکید بر اهمیت و ضرورت توجه جدی به فعالین این حوزه به معاون علمی فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
ماموریت داد تا با تشکیل کارگروهی ویژه، با همکاری سایر دستگاه ها و با استفاده از تمامی ظرفیت های موجود در کشور برنامه ها و راهکارهای لازم برای تقویت سرمایه انسانی از جمله 

ایجاد مشوق های لازم و برطرف کردن موانع پیش روی فعالین حوزه فضای مجازی را تدوین و جهت بررسی و تصویب به شورای عالی فضای مجازی ارائه نماید.

رئیس جمهور از بخش هایی از پروژه در حال اجرای کریدور ترانزیتی جاده ای و ریلی ارس در نقطه مرزی شمال غربی کشور بازدید کرد.به 
گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی که صبح امروز یکشنبه به منظور حضور در مراسم افتتاح مشترک سد قیز قلعه سی و طرح توسعه و تکمیل 
سد خداآفرین با رئیس جمهور آذربایجان به استان آذربایجان شرقی سفر کرده است،  در بدو ورود از بخش هایی از پروژه در حال اجرای کریدور 
ترانزیتی جاده ای و ریلی ارس از جمله پایانه کلاله بازدید کرد.کریدور ترانزیتی جاده ای و ریلی ارس به طول ۱۰۷ کیلومتر و با اعتباری بالغ بر ۴۹ 
هزار میلیارد ریال احداث خواهد شد که برخی مراحل اجرای بخش جاده ای آن آغاز شده و بخش ریلی نیز در دست مطالعه قرار دارد.این پروژه 
که در مسیر کریدور شرق به غرب قرار دارد از کلاله در شهرستان جلفا در شمال آذربایجان شرقی آغاز شده و با یک پل به کلاله در جمهوری 

آذربایجان متصل می شود.طبق پیش بینی ها این پروژه در مدت ۳۶ ماه با احداث ۲۱ دستگاه پل و ۵ پل بزرگ اجرا خواهد شد.

ماموریت رئیس جمهور به دهقانی فیروزآبادی برای 
تدوین طرح حمایتی از فعالان فضای مجازی

بازدید رئیسی از پروژه ترانزیتی جاده ای و ریلی ارس به عنوان 
بخشی از کریدور شرق-غرب
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گزیده خبر

تثبیت حقوق ایران از منابع آب 
مرزی و اشتغال زایی برای ۴۰ 

هزار نفر بخشی از مزایای سد قیز 
قلعه سی

وزیر نیرو با بیان اینکه سد قیز قلعه سی به رونق اقتصادی استان های شمال غرب کشور 
کمک می کند، گفت: توسعه گردشگری و تامین آب شرب شهرها از جمله دستاوردهای 
مهم افتتاح سد قیز قلعه سی اســت.علی اکبر محرابیان در گفت وگو با ایسنا، در مورد 
اهمیت سد قیز قلعه ســی که با حضور روسای جمهور ایران و جمهوری آذربایجان به 
بهره برداری می رســد، گفت: حفظ و تثبیت حقوق ایران از منابع آب مرزی و تنظیم 
۲ میلیــارد متر مکعب آب رود ارس در ســال، تامین آب مداوم برای ۷۴ هزار هکتار از 
اراضی و اشــتغال زایی برای بالغ بر ۴۰ هزار نفر جمعیت بومی منطقه از جمله اهداف و 
مزایایی است که احداث سد قیز قلعه سی برای مردم شمال غرب کشور به ارمغان خواهد 
آورد. وی با بیان اینکه برای این سد ۲ واحد نیروگاهی به ظرفیت ۸۰  مگاوات برای تامین 
برق به میزان ۲۷۰ گیگاوات ساعت در سال در نظر گرفته شده است، افزود: سد قیز قلعه 
سی بزرگترین و مهمترین پروژه آبی در استان های آذربایجان و اردبیل است که اجرای 
آن به تامین آب پایدار برای بزرگترین شبکه آبیاری زهکشی منطقه شمال غرب منجر 
خواهد شــد.  وزیر نیرو در مورد دیگر مزایا و محاسن بهره برداری از سد قیز قلعه سی 
به نقش آن در توسعه گردشگری منطقه و حفاظت از محیط زیست اشاره کرد و افزود: 
توســعه گردشگری، تامین آب شرب شهرها و روستاها و کمک به حفظ محیط زیست 
منطقه و توســعه همکاری میان ایران و جمهوری آذربایجان از دیگر مزایای افتتاح سد 

قیز قلعه سی به شمار می رود.

جبران تنش آبی کشاورزی با ریاضت آبی ۱۰ ساله

در حالی که بر اســاس اطلاعات ســازمان هواشناسی کشور، میزان 
بارش های اردیبهشت ماه نشــان دهنده افزایش حدود ۵۹ درصدی 
بارندگی ها نســبت به میانگین بلندمدت است به گفته کارشناسان، 
با توجه به خشکسالی ها و کم بارشی های پیاپی شاید این بارندگی ها 
به صورت مقطعی به کشاورزی کمک کند، اما برای برنامه ریزی های 
بلندمدت باید ریاضت آبی اتفاق افتد.به گزارش ایســنا، بر اســاس 
داده های سازمان هواشناســی، میزان بارندگی های کشور از ابتدای 
ســال آبی جاری ۲۰۹ میلیمتــر بوده که در مقایســه با میانگین 
بارش های ۲۱۵.۳ میلیمتری بلندمدت ۲.۹ درصد کاهش داشــته 
است، این درحالیست که میزان بارش های تجمعی کشور از ابتدای 
اردیبهشت ماه تاکنون ۸۴.۸ میلیمتر ثبت شده است، بنابراین میزان 
بارندگی های ۵۳.۳ میلیمتری این بازه زمانی در بلندمدت نشان دهنده 
افزایش ۵۹ درصدی بارندگی های اردیبهشت ماه نسبت به میانگین  
بلندمدت است.بر اســاس نمودار پایین، میزان تامین بارندگی ها از 
ابتدای ســال آبی جاری تاکنون نســبت به میانگین بلندمدت در 
اســتان های سمنان، قزوین، تهران، خراســان رضوی، البرز، فارس، 
چهارمحال و بختیاری، گیلان، آذربایجان شرقی، قم، زنجان، لرستان، 
هرمزگان، مرکزی، آذربایجان غربی، کهگیلویه و بویراحمد، اردبیل، 
بوشهر، کرمان و خراسان شمالی کاهشی و میزان تامین بارندگی ها 
در مازندران، اصفهان، گلستان، همدان، کردستان، خوزستان، ایلام، 
کرمانشاه، خراسان جنوبی، یزد و سیستان و بلوچستان افزایشی بوده 
است.همچنین بر اســاس نمودار زیر، در اردیبهشت ماه سال جاری 
نسبت به بلندمدت استان های آذربایجان های شرقی و غربی، اردبیل، 
قزوین و سمنان بارش های کمتری دریافت کردند اما در تهران، قم، 
سیستان و بلوچستان، البرز، زنجان، خراسان شمالی، گیلان، مرکزی، 
خراسان رضوی، اصفهان، یزد، همدان، کرمان، گلستان، چهارمحال و 
بختیاری، هرمزگان، کهگیلویه و بویراحمد، فارس، مازندران، لرستان، 
کردســتان، خراسان جنوبی، خوزستان، بوشــهر، کرمانشاه و ایلام 

بارندگی های بیشتری نسبت به میانگین بلندمدت ثبت شده است.
بارش های ســال جاری به میانگین بلندمدت نزدیک شــده اســت  
محسن موسوی خوانساری - فعال حوزه آب - در گفت وگو با ایسنا، 
با توجه به بارندگی های اخیر و اطلاعات ســازمان هواشناسی کشور 
مبنی بر افزایش بارندگی های ســال جاری اظهار کرد: بارندگی های 
رخ داده در ســال جاری، به بارش های نرمال کشوری نزدیک شده 
و تنها حدود ۳ درصد نسبت به بارش های نرمال بلندمدت کشوری 
کمتر اســت و بعد از چندین سال خشکسالی و کم بارشی پیاپی که 
از میزان بارش نرمال بســیار فاصله گرفته  بودیم حالا به این میزان 
رسیده ایم که تنها حدود ۳ درصد با میزان نرمال فاصله داریم.وی با 
تاکید بر اینکه تاثیر این بارندگی ها بر کشاورزی کشور باید مناسب 
با هر حوضه آبریز بررســی شــود، گفت: به طور متوسط نمی توان 
گفت که بارندگی ها در تمام نقاط کشــور بر کشاورزی تاثیر بسیار 
مثبت داشته! در منطقه قزوین، تهران و البرز شرایط بسیار نامناسب 
اســت و در این مناطق، بارندگی ها ۳۰ درصد کمتر از نرمال است. 
کشاورزی در قزوین که مناطقی برای کشت دیم دارد، شاهد تاثیرات 
مثبت بارندگی نیستیم و حتی کشت دیم در قزوین با خطر مواجه 
است. این درحالیست که در برخی مناطق همچون ایلام و کرمانشاه، 
شــرایط بسیار خوب شده و بارندگی ها تاثیرات مثبتی بر کشاورزی 
این مناطق گذاشــته است.وضعیت مناســب حوضه دریاچه ارومیه 
و رودخانه ارس این کارشــناس آب و تجهیــزات آبیاری ادامه داد: 
وضعیــت بارندگی در حوضه دریاچه ارومیــه و حوضه روخانه ارس 
بســیار خوب بوده و ما انتظار ســال خوبی را از نظر جریان آب در 
تالاب ها و هم از نظر کشــاورزی دیم در آن منطقه داریم. در مناطق 
کردستان، آذربایجان و حتی آذربایجان شرقی وضعیت مناسبی به 
لحاظ بارندگی ها وجود دارد و ما می توانیم امیدوار باشیم. مصرف آب 
کشاروزی در حوضه دریاچه ارومیه ۳ برابر بیش از استاندارد تعیین 
شده وی افزود: به طور کلی اگر بخواهیم تاثیرات این بارندگی ها را بر 

کشاورزی بررسی کنیم، این نکته بسیار قابل توجه است که مصرف 
آب ما بســیار بالا است چراکه به طور مثال در حوضه دریاچه ارومیه 
باید تنها ۲۰۰ هزار هکتار کشــاورزی انجام می شــد اما امروزه این 
میزان به ۶۰۰ هزار هکتار رسیده و این به معنای افزایش سه برابری 
مصرف آب است. اتکا به مشاغل آب بر همچون کشاورزی در کشور ما 
بسیار زیاد است، در حالی که کشور ما یک سوم بارندگی های کشور 
را دارد و شرایط مناسبی برای اتکا به کشاورزی ندارد بنابراین ما باید 
در مشاغل کم آب بری همچون گردشگری سرمایه گذاری می کردیم 
بــه همین دلیل نتیجه می گیریم که اگر یک ســال هم بارندگی ها 
خوب و شرایط آب و هوا مناسب باشد، باز هم نمی توان کم بارشی ها 
و کمبود آب های گذشته را جبران کرد. موسوی خوانساری تصریح 
کرد: طی چهار دهه گذشــته بیش از نیمی از آب های تجدیدپذیر 
خودمان که متعلق به نسل های آینده بوده را برای بخش کشاورزی 
مصرف کرده ایم. جبران این مقدار آب که بیش از ۱۵۰ میلیارد متر 
مکعب است، غیرممکن اســت. اینکه طی یک سال آبی بارندگی ها 
مناســب بوده و جبران مصرف های بی رویه گذشــته را می کند یک 
اشتباه است. با توجه به شرایط بارندگی های گذشته و میزان مصرفی 
که داشته ایم حتی اگر وارد ترسالی نیز شویم باید یک دوره ریاضت 
آبی داشــته باشیم تا شــرایط بهبود یابد.لزوم ۱۰ سال ریاضت آبی 
برای جبران کم آبی ها وی ادامه داد: از طرف اتاق بازرگانی که اوایل 
اردیبهشــت جلسه حمکرانی آب برگزار و پیشنهاد شد که ۱۰ سال 
دوره ریاضت آبی داشــته باشیم. آب باید بسیار کم مصرف شود. در 

ســند امنیت غذایی، مصرف آب کشــاورزی تا سال ۱۴۱۱ باید ۳۰ 
درصد کاهش یابد، یعنی یک ســوم کاهش یابد. در سند نقشه راه 
وزارت نیرو نیز به این موضوع تاکید شده است.این کارشناس تاکید 
کرد: این بارندگی ها شاید بتواند به صورت مقطعی به کشاورزی کمک 
کنــد اما برای یک برنامه ریزی بلندمدت تاثیرمثبتی ندارد و به  هیچ 
وجه نمی تواند خسارت وارد شده به آبخوان ها، آب های زیرزمینی و 
آب های سطحی را جبران کند.بر اساس آخرین آمارهای موجود در 
سایت هواشناسی- مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی- از 
ابتدای ســال زراعی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ تا دهم اردیبهشت ماه بیشترین 
میزان تنش کشاورزی کشت آبی در استان های بوشهر، فارس، یزد، 
خراسان جنوبی، هرمزگان، اصفهان، سمنان، سیستان و بلوچستان، 
کرمان، خراســان رضوی، مازندران و تهران دچار تنش کشــاورزی 
کشت آبی هستند که در نمودار زیر به تفکیک میزان این تنش  قابل 

مشاهده است.درصد تنش کشاورزی کشت آبی استان های کشور 
بر اســاس نموداری دیگر نیز درصد تنش کشــاورزی کشــت دیم 
در اســتان های کشور بر اساس شــاخص ASI از ابتدای سال زراعی 
۱۴۰۳-۱۴۰۲ تا دهم اردیبهشــت ماه بررســی شده است که طبق 
اطلاعات موجود در آن، استان های سیستان و بلوچستان، هرمزگان، 
بوشهر، یزد، فارس، خراسان جنوبی، خراسان رضوی، تهران، گلستان، 
سمنان، اصفهان و مازندران تنش هایی را در زمینه کشاورزی کشت 
دیم تجربه می کنند که در نمودار زیر به صورت تفکیک شــده قابل 

بررسی است. درصد تنش کشاورزی کشت دیم استان های کشور

افزایش ســطح ذخایر آبی توســط بارندگی هــای اخیر همچنین 
علی شــورورزی نیز در گفت و گو با ایســنا، دربــاره بارندگی های 
اردیبهشت ماه و تاثیر آن بر کشاورزی اظهار کرد: بارندگی هایی که به 
شــکل تگرگ هستند، خسارت زیادی به همراه دارند حتی می توان 
گفت که هیچ نفعی ندارند چرا که به طور مثال ۶۰ درصد مزارع پسته 
را نابود کرده اند و مزارع زراعی دیگر را نیز تا ۷۰ درصد دچار آسیب 
کرده اند، اگر این شرایط تداوم داشته باشد باقی محصولات را نیز از 
بین خواهد برد.وی افزود: با توجه به اینکه الان در فصل برداشــت 
گندم هســتیم، بارندگی های بیش از حد و سیل آسا می تواند برای 
محصولات خطرناک باشد. یا کاشت صیفی جاتی همچون گوجه که 
فصل کاشت  آن ها است به تعویق می افتد اما نکته مهم این است که 
در تامین آب ذخیره سدها و بندهای خاکی که زده شده نقش مثبت 
و تاثیرگذاری دارند. این بارش های اردیبهشت ماه اگر در اسفندماه و 
فروردین ماه رخ می داد تاثیرگذاری بسیار بیشتری نیز داشت اما در 
حال حاضر به ذخایر آبی کمک می کند.این فعال کشــاورزی تاکید 
کرد: این بارندگی ها کمک می کند که سطح رطوبت و سطح ذخایر 
آبی افزایش یابد، درســت است که به محصولات فعلی که در سطح 
زمین هستند آسیب می زند، اما برای محصولات تابستانه و... بسیار 
مناسب اســت. این بارندگی ها برای کشت دیم بسیار مناسب بوده 
چرا که کشت دیم از کشت آبی عقب است و دیرتر به ثمر می رسد؛ 
بنابراین بارندگی ها بسیار به کشت دیم کمک می کند و انتظار داریم 

که کشت دیم امسال شرایط بسیار بهتری داشته باشد.

دستور وزیر راه برای خرید سیمان 
و فولاد مسکن های حمایتی از بورس 

کالا

وزیر راه و شهرسازی با اشاره به مصوبه هیأت وزیران در خصوص تأمین فولاد و سیمان 
برای ســاخت و سازهای مسکن حمایتی با نرخ مناسب، بنیاد مسکن را مکلف به خرید 
این موارد کرد.به گزارش ایسنا، نشست امروز شورای مسکن با حضور مهرداد بذرپاش و 
معاونان مســکنی این وزارتخانه در ساختمان دادمان برگزار و گزارش روند اجرای طرح 
نهضت ملی مســکن در سراسر کشور ارائه شد.بنابراین گزارش، در این نشست وزیر راه 
و شهرســازی با اشاره به تضمین تأمین فولاد و سیمان برای ساخت و سازهای مسکن 
حمایتی با نرخ مناســب که در ۲۶ اردیبهشــت ۱۴۰۳ به تصویب هیأت وزیران رسید، 
یادآور شد: بورس کالا مکلف شد این محصولات را با نرخ های حمایتی و مناسب تر برای 
تامین مســکن  حمایتی در اختیار بنیاد مســکن انقلاب اسلامی قرار دهد.همچنین در 
ادامه این نشســت وزیر راه و شهرسازی به ابلاغ قانون »ساماندهی بازار زمین، مسکن و 
اجاره بها« تصریح کرد: دستورالعمل های اجرایی این قانون از جمله تعیین ساز و کارهای 
تعیین سقف قیمت اجاره لازم است هرچه سریع تر آماده و نهایی شود.وی در ادامه بر 
تشدید نظارت بر عملکرد مشاوران املاک در سراسر کشور تأکید کرد.در ادامه این جلسه 
وزیر راه و شهرسازی خواستار مقام سازی ساختمان ها بر اساس مقررات ملی ساختمان 
شــد.یادآور می شود؛ »قانون ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها« را که در جلسه 
علنی روز دوشنبه )۱۰ اردیبهشت  ۱۴۰۳ ( مجلس شورای اسلامی تصویب و در تاریخ 
۱۲ اردیبهشت ۱۴۰۳ به تأیید شورای نگهبان رسید، ۲۵ اردیبهشت رئیس جمهور برای 
اجرا به قوه قضائیه، وزارت کشور، وزارت راه و شهرسازی، وزارت امور اقتصادی و دارایی، 

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران ابلاغ کرد

مدیرعامل ذوب آهن با بیان اینکه این شرکت تا کنون ۱۸۰ هزار تن ریل به شرکت ساخت 
برای راه آهن سراســری و همچنین مترو تحویل داده اســت، گفت: در ساخت خطوط ریلی 
پرند - تجریش، ســنندج - همدان، تبریز - ائل گلی، رشــت - کاسپین و میانه - اردبیل از 
این ریل ها اســتفاده شده است.به گزارش ایســنا مهدی کوهی، امروز در نشست خبری در 
نمایشــگاه حمل ونقل ریلی بیان کرد: تا کنون ۱۸۰ هزار تن ریل به شــرکت ساخت برای 
راه آهن سراســری و همچنین متــرو تحویل داده ایم. آخرین خطی کــه با این محصولات 
افتتاح شــد، خط پرنــد - تجریش بود که ریل آن کلا متعلق بــه ذوب آهن بود، همچنین 
در پروژه های ســنندج - همدان، تبریز - ائل گلی، رشت - کاسپین و میانه - اردبیل از این 

ریل ها استفاده شده است. 
ریل مورد نیاز برای پروژ ه خاش - زاهدان و از زاهدان به مشــهد به طول ۱۷۰۰ کیلومتر 
را هم تامین می کنیم.وی درباره ظرفیت تولید شــرکت ذوب آهن اصفهان بیان کرد: تولید 
ریل و تیرآهن را در مجموعه داریم و هرچه از مترو و راه آهن به ما ســفارش داده شــود، 
ظرفیت سالن هایمان را در اختیار این نیاز قرار می دهیم.مدیرعامل ذوب آهن با بیان اینکه 
تولید ریل با آلیاژ سخت در دستور کار شرکت ذوب آهن است، گفت: سال گذشته ۲۹۰ تن 
تولید کردیم و در اختیار متروی مشــهد قرار دادیم. برای تولید انبوه آن هم آمادگی داریم.

کوهی با اشاره به آمادگی برای ساخت زنجیره تولید تجهیزات مورد نیاز راه آهن در داخل 
کشور گفت: بیش از ۹۵ درصد از قطعات مورد نیاز و تجهیزات راه آهن سراسری و متروی 
کلانشــهرها در داخل کشــور قابل اجرا و ساخت است و امســال جشن خودکفایی در این 
حوزه را می گیریم.وی درباره کیفیت ریل تولیدشده در این شرکت توضیح داد: ریلی ملی با 
استانداردهای جهانی با تکنولوژی آلمان ساخته می شود. خریدار ریل ملی مجموعه راه آهن 
و مترو هســتند که مشاور فنی خارجی دارند و ممیزی سختی در این حوزه انجام می شود. 
ما کیفیت ریل ملی را ضمانت می کنیم و در داخل کشــور هــر میزان ریل ملی مورد نیاز 
است، می توانیم تولید کنیم. اولویت ما تامین نیاز داخل است اما برای صادرات پیشنهادات 
و مذاکرات با کشــورهای همسایه داریم. مدیرعامل ذوب آهن درباره مطالبات این شرکت از 
سایر شرکت ها برای ارایه ریل ملی اظهار داشت: پیش از تولید ریل ملی، دولت برای خرید 
ریل از دو ســال قبل از تحویل ارز خرید ریل را پرداخت می کرد اما الان شــرکت ساخت و 
توسعه زیربناهای حمل و نقل، هزار میلیارد تومان به مجموعه ذوب آهن بدهکار است و قرار 
بر این بوده که این مطالبات ذوب آهن با بدهی ها به تامین اجتماعی و گاز تهاتری باشد که 

برنامه ریزی ها برای پرداخت این مبلغ تا دو ماه آینده در حال انجام است.

طبق گفته مسئولان وزارت کار نرخ بیکاری در ۷ استان کشور زیر ۷ درصد است و امسال برای نخستین بار ۲۵ درصد از تعهد اشتغال 
اســتان ها و فرصت های شغلی ایجادی به اشــتغال فارغ التحصیلان اختصاص خواهد یافت.به گزارش ایسنا، بازار کار کشور در دولت 
ســیزدهم طبق آمارها روند مثبت و روبه رشــدی را تجربه کرده اســت و طبق داده های مرکز آمار ایران در سال ۱۴۰۲ نرخ بیکاری 
کل کشــور به رقم ۸.۱ درصد رســیده که کمترین میزان بیکاری در دهه های اخیر به شمار می رود.برابر آمارهای موجود نرخ اشتغال 
ناقص ۸.۲ درصد و نرخ بیکاری جوانان ۱۵ تا ۲۴ سال به ۲۱.۲ درصد رسیده این در حالی است که طی سال ۱۴۰۲ خالص اشتغال 
ایجادی کشور ۷۷۵ هزار نفر بوده است.طی روزهای اخیر و در پی دستور ویژه رئیس جمهور برای حل مشکل اشتغال استان های دارای نرخ بالای بیکاری، جلسه ای با حضور معاون اول 
رئیس جمهور تشکیل شد و در این جلسه بنگاه های خرد، کوچک و متوسط سریعترین راه میانبر برای کاهش نرخ بیکاری در این استان ها در کوتاه مدت عنوان شد. همچنین مقرر شد با 

تکیه بر ظرفیت های مردمی و نهادهای حمایتی هچون کمیته امداد امام خمینی )ره( نرخ بیکاری در این ۶ استان به زیر ۱۰ درصد برسد.

سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس از جلسه این کمیسیون درباره چگونگی اجرای قانون نهضت ملی مسکن خبر داد.به گزارش 
ایسنا، علی خضریان در توضیح جلسه کمیسیون اصل ۹۰ در خصوص نظارت بر حسن اجرای قانون نهضت ملی مسکن گفت: این 
جلسه با حضور وزیر جهاد کشاورزی، مدیران ارشد وزارت راه و شهرسازی، رئیس سازمان ملی زمین و مسکن، نماینده و دادستان 
کل کشــور به ریاســت حجت الاسلام پژمانفر برگزار شد.وی توضیح داد: در ابتدای این جلسه گزارش مراجع نظارتی در مورد الحاق 

قطعاتی از اراضی کشاورزی درجه یک و ۲و و شهرهای زیر ۵۰ هزار نفر تحت عنوان نهضت ملی مسکن مطرح شد؛ متأسفانه در برخی از مناطق کشور کارگروه زیربنایی و توسعه استان 
به محدوده شهر الحاقاتی انجام شده که در آن ملاحظات قانونی و تبصره ۲ ماده ۹ قانون جهش تولید مسکن و قانون حفظ اراضی و عدم تغییر کاربری اراضی زراعی رعایت نشده است.

عضو هیأت رئیسه کمیسیون اصل ۹۰ اضافه کرد: بر اساس این گزارش مقرر شد سازمان منابع طبیعی با همکاری سایر دستگاه ها طی ۲ ماه زمینه انجام استعلام های مرتبط برای رعایت 
تبصره ۲ ماده ۲ قانون جهش تولید مسکن را در بستر سامانه مدیریت واحد زمین فراهم کرده و گزارش آن را به کمیسیون تقدیم کند تا اراضی درجه یک و دو کشاورزی به حریم شهر 
الحاق نشود. کلیه طرح های هادی روستایی نیز باید مصوبه کمیسیون ماده یک قانون حفظ کاربری را داشته باشد و اراضی  که این قانون در آن رعایت نشده باشد به حالت قبل بازگردد.

اشتغال فارغ التحصیلان؛ ۲۵ درصد تعهد امسال 
استان ها

بررسی روند اجرای قانون نهضت ملی مسکن در 
کمیسیون اصل ۹۰

۱۸۰ هزار تن ریل برای ساخت راه آهن تحویل داده ایم
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اولیــن کارآزمایی در انســان از روش دقیق ویرایــش ژن که به عنوان 
ویرایش باز شناخته می شود، نتایج امیدوارکننده ای را برای بررسی سطح 
کلسترول نشان داده اســت.به گزارش خبرگزاری مهر، در این رویکرد 
درمانی، ترکیبی به نام Verve-۱۰۱ به افراد تزریق می شــود، که به طور 
دائم یک ژن موســوم به PCSK۹ را در کبــد غیرفعال می کند. این ژن 
سطح لیپوپروتئین با چگالی کم )LDL( یا کلسترول بد را کنترل می کند، 

چیزی که عامل اصلی در بیماری های قلبی و عروقی است.
شــرکت زیســت فناوری ورو تراپیوتیکــس )Verve Therapeutics( در 
بوســتون، که این فناوری را توســعه داده اعلام کرد که یک بار تزریق 
Verve-۱۰۱ باعــث کاهــش میــزان LDL در خون تــا ۵۵ درصد در 
شــرکت کنندگان شد، کسانی که به صورت معمول میزان کلسترول بد 
آنها بالا است.ریتو تاممن، متخصص قلب و عروق از دانشگاه پیتسبورگ 
در پنسیلوانیا می گوید: »این نتایج، نقطه عطف علمی فوق العاده است؛ 
زیرا اولین بار است که آنها توانسته اند نشان دهند که ویرایش یک جفت 
باز DNA، با استفاده از فناوری CRISPR در انسان، اثر بالینی داشته است. 
از نظر بالینی، این نتایج امــکان دارد که روش جدیدی را برای درمان 
بیماری های عروق کرونر باز کند که می تواند به جای مصرف قرص های 
روزانه، افراد را به صورت دائمی درمان کند.«با وجود این نتایج، دو مسئله 
مرگ و نگرانی های ایمنی، روی این فناوری ســایه انداخته به طوری که 
حتی بعد از انتشــار نتایج، سهام این شــرکت ۴۰ درصد کاهش یافته 
اســت. فاز اول کارآزمایی بالینی در بریتانیا و نیوزلند انجام شده و سال 
آینده قرار اســت این کارآزمایی ادامه یابد.برای ویرایش ژن از ابزاری به 
نام CRISPR-CAS۹ استفاده می شود تا ویرایش های بسیار دقیقی را روی 
یک ژن انجام دهد. این روش توسط تیمی به سرپرستی زیست شناس 
دیوید لیو در دانشگاه هاروارد در کمبریج، ماساچوست، در سال ۲۰۱۸ 
ارائه شــد. ابزار جدید CRISPR بسیار با اطمینان می تواند مجموعه ای از 
 RNA ۱۰۱ از دو مولکول-Verve .بیماری های ژنتیکی را برطرف کنــد
بسته بندی شده در یک نانوذره لیپیدی تشکیل شده است. یک مولکول 
mRNA کــه بازهای آدنین را در DNA و یک مولکول دیگر که با کمک 
RNA می توانــد PCSK۹ را شناســایی و ویرایش کنــد. پس از تزریق، 
ســلول های کبدی این نانوذرات را جذب کرده و وارد هســته سلول ها 
می کنند جایی که ویرایش ژن انجام می شود.سپس، ویرایشگر پایه یک 
تغییــر تک حرفی را به دنبالــه ژن PCSK۹ تبدیل و یک پایه آدنوزین 
را با یــک پایه گوانین تعویض می کند. ایــن ژن را خاموش و از تولید 

پروتئین های PCSK۹ سلول های کبدی جلوگیری می کند.

سازمان فضایی اعلام کرد؛

۱۰۰ هزار هکتار از اراضی استان البرز 
توسط ماهواره خیام اسکن شد

سخنگوی سازمان فضایی ایران گفت: ۱۰۰ هزار هکتار از اراضی استان 
البرز برای مقابله با زمین خواری توســط ماهواره خیام اســکن شد.به 
گزارش خبرنگار مهر، حسین دلیریان، مشاور رئیس و سخنگوی سازمان 
فضایی ایران ظهر امروز دوشنبه طی سخنانی در جمع خبرنگاران گفت: 
سازمان فضایی ایران و سازمان فناوری اطلاعات در ماه های گذشته به 
منظور مقابله با زمین خواری و تغییر کاربری، تفاهمنامه ای امضا کردند 
که به موجب این تفاهم نامه، سازمان فضایی ایران متعهد شد داده های 
مســتمر و به هنگام از ماهواره خیــام در اختیار پنجره واحد مدیریت 
زمین قرار دهد.وی افزود: اســتفاده از داده های ماهواره خیام به منظور 
دقیق تر شدن و سرعت گرفتن خدمات رسانی به مردم در حوزه تصرف 
غیرقانونی اراضی ملی و مردمی صورت گرفته و می تواند بســیاری از 
مشکلات موجود در این حوزه را مرتفع کند.سخنگوی سازمان فضایی 
ایــران تصریح کرد: در حال حاضر و بر مبنــای این تفاهم نامه، اولین 
دسته از تصاویر ماهواره خیام که شامل تصاویر با کیفیت از حدود هزار 
کیلومتــر مربع معادل صد هزار هکتار از اراضی محدوده اســتان البرز 
می شود را در اختیار سازمان فناوری اطلاعات قرار دادیم تا این سازمان، 

تصاویر را در پنجره مدیریت واحد زمین مورد استفاده قرار دهد.

ویرایش ژن در انسان با 
هدف کاهش کلسترول

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

اندیشه ی راهگشا!!

معرفی رنو نیاگارا؛ پیش نمایش بهترین خودروی آفرود فرانسه با وانت هیبرید!

رنو از یک وانت پیکاپ مفهومی با نام نیاگارا رونمایی کرد. این خودروی هیبریدی از توانایی های آفرود قابل توجهی برخوردار 
اســت. هدف فرانسوی ها از معرفی این کانسپت پیش نمایش محصولات آتی رنو خواهد بود، محصولاتی که قرار است بر پایه 
پلتفرم ماژولار جدید این گروه خودروسازی تولید شوند. با توجه به ابعاد و تناسبات نیاگارا به  سختی می توان آن را یک وانت 
پیکاپ دانست هرچند رنو فضای کافی برای نصب یک جفت لاستیک زاپاس فول سایز را تعبیه کرده است. سومین لاستیک 
زاپاس هم در بالای ســقف قرار دارد و بنابراین به جرات می توان گفت از نظر تأمین لاســتیک در آفرود هیچ مشــکلی وجود 
نخواهد داشــت. رنو می گوید در طراحی جلوپنجره نیاگارا کانسپت از تأثیر سه بعدی استفاده کرده است. نوشته رنو در بخش 
جلو با فرمت پیکســل نقش بسته و از فرهنگ پاپ تأثیر گرفته اســت. همچنین چراغ های جلو نیز ما را به یاد ابروی انسان 
می اندازند. تمامی رنگ های انتخاب شده برای بدنه با طرح کلی برند رنو همخوانی دارند و همین موضوع درباره طرح و الگوهای 

بدنه نیز صدق می کند.

ضد حال کریستیانو رونالدو به توپچی ها
کریستیانو رونالدو براین باور است که آرسنال قهرمان فصل جاری لیگ جزیره نخواهد شد.به گزارش ایسنا، آرسنال این شانس را 
دارد که به ناکامی های خود در سال های اخیر پایان دهد و قهرمانی در فصل جاری لیگ برتر انگلیس را به دست آورد اما توپچی ها 
برای قهرمانی در فصل جاری اصلا کار آسانی ندارند چرا که علاوه بر پیروزی برابر اورتون در دیدار پایانی باید منچسترسیتی هم 
برابر وستهام امتیاز از دست دهد که با توجه به آمادگی بسیار بالایی که سیتزن ها دارندبسیار بعید است.به نوشته کوره، کریستیانو 
رونالدو که برای تماشــای مبارزه تایسون و الکســاندر اوسیک به سالن رفته بود با سوال یکی از هواداران آرسنال درباره احتمال 
قهرمانی تیم در لیگ جزیره مواجه شد.رونالدو اینگونه پاسخ هوادار آرسنال را داد: "آرسنال قهرمان نخواهد شد و جام به سیتی 
می رسد."توپچی ها در فصل جاری با هدایت آرتتا عملکرد بسیار خوبی داشته اند به طوری که بهترین خط دفاعی و بهترین خط 
حمله لیگ جزیره را در اختیار داشته اند. با این حال این سیتی است که با دو امتیاز بیشتر در صدر جدول رده بندی قرار دارد و 
با پیروزی برابر وستهام برای چهارمین فصل پیاپی جام قهرمانی را بالای سر خواهد برد تا یک رکورد جدید را در تاریخ فوتبال 

انگلیس به ثبت برساند.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب زنبورهای خاکستری
آندری کورکوف شــهرتش را بیــش از هر چیز مدیون 
رمان مرگ و پنگوئن اســت؛ رمانی که درباره حوادث و 
اتفاقات اوکراین پس از جدایی از شوروی است. کورکوف 
در آخرین اثرش یعنی کتاب زنبورهای خاکســتری که 
مربوط به سال ۲۰۱۸ است، در قالب داستان به نزاع بر 
سر شبه جزیره کریمه که یک جنگ و اختلاف قدیمی 
است پرداخته. می توان گفت کتاب زنبورهای خاکستری 
نیز بر مبنای مناقشه است. مناقشه بین روس و اوکراین. 
جدا از کتاب مرگ و پنگوئن از این نویسنده کتاب های 
»مرا به کنگاراکس ببر« و »دوســت مرحوم من« نیز به 
فارســی ترجمه شده است. کتاب زنبورهای خاکستری 
توســط مترجم توانا، آقای آبتین گلکار از زبان روســی 
ترجمه شده اســت.موضوع کتاب زبنورهای خاکستری 
درباره بحران شبه جزیره کریمه و نزاع گروه های سیاسی 
داخلی اوکراین و همچنین نیم نگاهی به دخالت روســیه در این بحران از نظرگاه تأثیر این بحران ها 
بر عوامل و عوالم انســانی اســت. بحرانی که امروزه می توان دنباله آن را در جنگ اکراین مشــاهده 
کرد. ماجرای اصلی کتاب »زنبورهای خاکســتری« درباره ی مردی است که خسته از جنگ، تنها به 
زنبورهایش فکر می کند و می خواهد آن ها صحیح و سالم باقی بمانند و از این جدال جان سالم به در 
ببرند. »زنبورهای خاکستری« مثل »مرگ و پنگوئن« باز هم از ارتباط انسان و طبیعت حرف می زند 
اما حرف اصلی آن چیزی فراتر است. سرگی سرگئیچ با تعداد کمی کندو که در روستایی در منطقه 
خاکســتری زندگی می کند. منطقه ای در میانه ی جبهه های طرفین درگیر که متعلق به هیچ کدام از 
متخاصمین نیســت. همه از روســتا رفته اند جز دو نفر که دل از خانه هایشان نمی کنند. یکی از آن ها 
سرگی است که علاوه بر خانه، زنبورها نیز پابندش کرده اند. جنگ طولانی شده و انگار سر تمام شدن 
ندارد. سرگی کم کم نگران زنبورهایش می شود. بهار که بیاید باز زنبورها باید در دشتهایی که با مین 
و خمپاره زیر و رو شده و جسد سربازها اینجا و آنجایش افتاده است و جالیزهایی که مدتهاست دیگر 

کشت نمی شود گرده جمع کنند و عسل بسازند. سرگی باید فکری کند.

بونگ جون-هو
بونگ جون-هــو ))کره ای: 봉봉봉؛ زادهٔ ۱۴ ســپتامبر 
۱۹۶۹( کارگــردان و فیلم نامه نویس اهل کرهٔ جنوبی 
است. او نویسنده و کارگردان فیلم های انگل و خاطرات 
قتل )بر اســاس داســتان واقعی قتل های زنجیره ای 
هواســئونگ(، میزبان و فیلم علمی تخیلی برف شکن 
است.]۱[ او چهار جایزهٔ اسکار برای فیلم انگل )۲۰۱۹( 
دریافت کرد. این فیلم در بخش اصلی جشنواره فیلم 
کن ۲۰۱۹ حضور داشــت و برنده نخل طلای بهترین 
فیلم شد. بونگ جون هو متولد سپتامبر ۱۹۶۹ در کره 
جنوبی فیلمنامه نویس و کارگردان اســت. دو فیلم او 
یکــی میزبان )The Host( محصــول ۲۰۰۶ و دیگری 
برف شکن )snowpiercer( محصول ۲۰۱۳ هر دو موفق 
شــدند تبدیل به پرفروش ترین فیلم های تاریخ سینمای کره جنوبی شوند. سال ۲۰۱۷ در سایت 
متاکریتیک بونگ جون هو رتبه سیزدهم را میان ۲۵ کارگردانی آورد که جزو بهترین کارگردانان 
قرن بیســت و یکم از ســوی منتقدان معرفی شدند. فیلم های او با موضوعات عجیب غیرمترقبه، 
طنز سیاه و تغییر ناگهانی حال و هوا دست و پنجه نرم می کنند.او در خانواده ای روشنفکر بزرگ 
شد. پدربزرگش نویسنده ای برجسته بود و پدرش طراح گرافیک. برادرش استاد ادبیات انگلیسی و 
خودش هم از دوران راهنمایی عاشق سینما شد و تصمیم گرفت که فیلمساز شود. به آکادمی هنر 
فیلمسازی کره جنوبی رفت و از آنجا فارغ التحصیل شد و بعد از ساخت چند فیلم ۱۶ میلی متری 
دانشــجویی فیلمسازی را به صورت حرفه ای شروع کرد. جون-هو برای انگل چهار اسکار بهترین 
کارگردانی، بهترین فیلم، بهترین فیلم خارجی زبان و بهترین فیلم نامه ی غیراقتباســی را به دست 
آورد. او نخستین فیلم خود را سال ۲۰۰۰ ساخت و تا به امروز خودش را به عنوان یکی از اساتید 
ترکیب کردن ژانرها به اثبات رسانده است. یکی از نشانه های اساسی فیلم های جون-هو زیرمتن ها 

و تم های اجتماعی ای است که او در فیلم هایش می گنجاند.

فرهنگ

پس از اظهــار نظر ضداســراییلی ایلان ماســک، دیزنی، 
لاینزگیــت، آی بــی ام و کمپانی های بــزرگ دیگر علیه او 
موضع گیــری کردند.به گــزارش خبرگــزاری مهر به نقل 
از ورایتی، دیزنی و برادران وارنر دیســکاوری به فهرســت 
استودیوهای هالیوودی پیوستند که اظهار نظر ضداسراییلی 
ایلان ماسک را برنتافتند.ســخنگوی لاینزگیت روز جمعه 
 X گفت که این شرکت سرگرمی انتشار تبلیغات خود را در
)توییتر سابق( به دلیل توییت اخیر ایلان ماسک که جنبه 
یهودستیزانه داشت، متوقف کرده است. این حرکت در حالی 
صورت می گیرد که لاینزگیت در حال بازاریابی برای اکران 
»بازی های گرســنگی: تصنیف پرندگان آوازخوان و مارها«، جدیدین فیلم از مجموعه »بازی های 
گرســنگی« است.آی بی ام هم روز جمعه اعلام کرد که بلافاصله تمام تبلیغات خود در X را تعلیق 
کرده و در بررســی این وضعیت غیرقابل قبول اســت.دیزنی و کامکست یونیورسال هم هر ۲ روز 
جمعه از این روند پیروی کردند.یکی از سخنگویان برادران وارنر دیسکاوری گفت این شرکت حضور 
خــود را در X بــه حالت توقف درآورده، اگرچه قبلًا هم این حضور حداقلی بود.ایلان ماســک روز 
چهارشنبه در X از مطلب ارسال شده توسط یک کاربر دیگر حمایت  کرد. در آن مطلب نوشته شده 
بود یهودیان غربی وانمود می کنند دیگران آن ها را خیلی دوســت ندارند تا بتوانند علیه اقلیت های 
دیگر نفرت پراکنی کنند. ماسک این گفته را بازنشر کرد و افزود: شما حقیقت واقعی را گفتید.روز 
جمعه اپل، یکی از تاثیرگذارترین بازاریابان صنعت هم تبلیغات خود را از X حذف کرد.کاخ سفید 
و کمیسیون اروپا نیز روز جمعه موضع سختی علیه X اتخاذ کردند و بیانیه کاخ سفید این نظر را 

ترویج نفرت انگیز  یهودی ستیزی و نژادپرستانه خواند.

اظهار نظر ضداسراییلی ایلان ماسک 
استودیوهای هالیوودی را برانگیخت
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